
روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحبامتياز:پیام آوران نشر روز

مديرعاملومديرمسئول:عبدالله گنجي
آدرس:تهران، خیابان شهید مطهري 

تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384
سازمانآگهیها:88498473

روابطعمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 
توزيع:شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 

چاپتهران:چاپخانه روزنامه جوان
چاپهمزمانمشهد:مجتمع چاپ و نشر روزنامه قدس

راه  سعادت

كيازهمهقويتره؟!
صندلي عقب ماش��ین نشس��ته بود و 
دو عروس��ك بتمن و لاك پش��ت هاي 
نینجايش را به ه��م مي كوبید، ناگهان 
گفت: پدر، بتمن از همه قوي تر است... 
كمي مكث ك��رد، انگار ك��ه چیزي به 
يادش آمده باشد و از من ترسیده باشد، 
گفت: اون كه گفته بودي از همه قوي تر 

بود چي بود اسمش، پسر عمه جون... 
گفتم: شهید، پسر عمه جون شهید بود 
اسمش )شهید بهروز لايقي، عملیات 

كربلاي 5( اون از همه اينها از كاپیتان امريكايي)كه عروسكش رو 
دوستش با خودش به مهدكودك مي آورد( از بتمن از همه اينها و 
آدم هايي كه مي شناسي، قوي تر است و شروع كردم براي پسرك 
چهار ساله ام توضیح دادن كه شهید چطور دشمن ها رو بیچاره 
كرده و با تفنگش همه رو اسیر كرده و آخرش يكي از دشمن ها از 
پشت بهش شلیك كرده و شهید شده و رفته پیش خدا. اما سؤال 
بعدي دش��وارتر بود، گفت: »شهید چه ش��كلیه؟« اين پرسش، 
مهم ترين گمشده اين روزهاي انتقال ارزش هاي فرهنگي مان به 
نسل جديد و كودكان و نوجوانان است، پرسشي كه براي پاسخش 
نمي توان از مفاهیم انتزاعي استفاده كرد، واقعیت اين است كه 
تمام مفاهیم ارزشمندي همچون ايثار، شهادت، از خودگذشتگي، 
ايم��ان، دلاوري و... براي ك��ودك غیرقابل لمس اس��ت، او در 
كارتون ها و انیمیشن ها كاپیتان امريكايي را مي بیند كه با پسرش 
يا بتمن با ماشین خاصش و ديگر شخصیت هاي غربي با حركات 

محیرالعقول و لباس هاي ويژه خودشان 
دشمنان را مغلوب مي كنند، اما حالا من 
بخواهم براي اين كودك تصويرسازي 
كن��م از چه چی��زي مي توان��م كمك 
بگیرم، كدام تصوير ملموس و قهرمانانه 
و پرافتخار را ب��راي كودكانمان چه در 
سینما و چه تلويزيون تولید كرده ايم كه 
من برايش روايت كنم، باز خدا رحم كرد 
كه چند كیلومتر جلوتر انتهاي بزرگراه 
نیايش تصويري از شهید آبشناسان روي 
ديواري بلند نقش بسته بود، گفتم اين شهید است، نگاهي كرد و 
اولین واكنشش اين بود: »كلاه جنگي هم داره، لباسش هم جنگي 
ست، براي من هم لباس جنگي بخر« تا برسیم به خانه چند تصوير 
ديگر شهید هم بود اما هیچ كدام به قول پسركم تفنگ نداشتند، 
تفنگي كه او آن را نماد قهرمانش بداند، قدرتش را باور كند و بتواند 
بپذيرد كه قهرمان واقعي ملي او چیزي كمتر از ش��خصیت ها و 
قهرمان هاي خیالي و افس��انه هاي خارجي ندارد، اتفاقاً واقعیت 
تلخ هم همین جاست كه آنها قهرماني را كه وجود خارجي ندارد، 
آنچنان به تصوير مي كشند كه اين طرف دنیا كودكان ما او را باور 
مي كنند ولي نمي توانیم حتي با كمي چاش��ني اغراق قهرمانان 
واقعي مان را به درس��تي معرفي كنیم. فرام��وش نكنیم كودك 
تصوير مي خواهد و تا زماني كه تصويري نباشد هزاران بار هم كه 
از قهرماني ها و رشادت هاي مردان بزرگ اين سرزمین بگويیم در 

ذهن كودك باورپذير نمي نمايد.

اجلاسوزرایفرهنگاسلامیازايرانگرفتهشد
تکذيبعجيبجنتیدرموردشکستديپلماسیفرهنگیدولت

محمدصادقعابديني
درحاليك�هردپايعربس�تاندر
گرفت�نميزبان�ياج�لاسوزراي
فرهنگازش�هرمش�هدوسپردن
آنبهسنارس�ودانمشهوداست،
وزيرارش�ادباپاكك�ردنصورت
مس�ئلهبهطوركليمنکربرگزاري
ايننشس�تدركش�ورمانش�د.
ايسسكو)س��ازمان علم��ي و فرهنگي 
وابسته به س��ازمان كنفرانس اسلامي( 

مشهد را در سال 2017 به عنوان يكي از چهار پايتخت فرهنگي 
جهان اسلام انتخاب كرده است. در برنامه هاي مشهد براي پايتختي 
فرهنگي جهان اسلام میزباني اجلاس وزراي فرهنگ كشورهاي 
اسلامي نیز قرار داشت كه گفته مي شود مهم ترين برنامه اين شهر 
در سال 2017 نیز بوده است، اما ايسسكو كه تحت مديريت يك 
عربستاني است ماه گذشته میزباني اجلاس وزرا را از مشهد گرفت 
و به شهر سنار سودان داد. اين در حالي است كه مشهدي ها حتي 
محل و نحوه برگزاري اين اجلاس مهم را مش��خص كرده بودند. 
گرفتن میزباني از مشهد در حالي است كه خبر هاي دعوت رسمي 
وزير ارشاد از وزراي فرهنگ كشور هاي اسلامي در رسانه ها منتشر 
شده بود و دست اندركاران »مشهد 2017« بارها بر میزباني اجلاس 
تأكید كرده بودند. نصرالله پژمانفر، عضو كمیسیون فرهنگي مجلس 
انتقال اجلاس از مشهد به سودان را نشانه ضعف در برنامه ريزي و 
عدم جديت دولت و وزارت ارشاد و »توهین بزرگي به ملت فرهنگ 

دوست ايران و مش��هدالرضا« مي داند. 
وی پیش��نهاد داده براي اع��اده آبروي 
نظام اس��لامي رئیس جمهور ش��خصاً 
رياست ستاد شوراي عالي مشهد 2017 
را برعهده بگیرد. البت��ه علي جنتي كه 
مقص��ر اصلي برگ��زار نش��دن اجلاس 
ايسسكو در مشهد به ش��مار مي رود، با 
پاك كردن صورت مس��ئله، مي گويد: 
برگزاري اجلاس در مش��هد شايعه اي 
اس��ت كه از بیخ و بن غلط است. اين در 
حالي اس��ت كه در آيین نامه شوراي عالي سیاس��تگذاري ملي و 
شوراي برنامه ريزي هماهنگي استاني پايتخت فرهنگ اسلامي 
مش��هد 2017 بر مقرر ش��دن برگزاري اج��لاس وزراي فرهنگ 
كشورهاي عضو »آيسسكو« در مشهد در سال 2017 مهر تأيید 
خورده است. حتي سوداني ها هم برنامه اي براي میزباني اين اجلاس 
نداش��ته اند، س��ايت مجله »sudanow« متعلق به خبرگزاري 
»suna« سودان، در ماه دسامبر با ارائه گزارشي از آمادگي شهر 
سنار هیچ اشاره اي به برگزاري اجلاس وزراي فرهنگي كشورهاي 
اسلامي نكرده است. اين گزارش مي تواند نشانه اي از تغییر ناگهاني 
موضع آيسسكو باشد. از سوي ديگر وجود يك عربستاني در رأس 
تصمیم گیري ايسسكو امكان توطئه دستگاه ديپلماسي سعودي 
براي ضربه زدن به موقعیت فرهنگي كشورمان در میان كشور هاي 
اس��لامي را تقويت مي كند. عربس��تان بار ها در برابر فعالیت هاي 

فرهنگي كشورمان موضع گیري خصمانه داشته است.

س�ريالش�هرزادبهكارگردانيحس�نفتحيهرچندبا
استقبالخوبمردمهمراهشدهاست،امامديرپخشاين
سريالبهنکاتجالبيدربارهايناستقبالاشارهميكند.
علي اسد زاده، مديرعامل تصويرگستر پاسارگاد و پخش كننده 
مجموعه تلويزيوني »شهرزاد« با اشاره به استقبال مردم از اين 
سريال گفت: میزان استقبال مردم از اين سريال بسیار خوب 

است، اما سودي از اين استقبال نصیب سازندگان نمي شود. 
وي ادامه داد: اين روز ها تقريباً همه مردم س��ريال شهرزاد را 
مي بینند و در جريان آن هستند اما اينكه چگونه اين سريال 

ديده مي شود، جاي سؤال دارد. 
اسد زاده ادامه داد: متأس��فانه همچنان حجم خريد و دانلود 
غیرقانوني و همچنین كپي غیرمجاز بس��یار بالاست و قوت 
غالب شبكه نمايش خانگي به وسیله قاچاق و كپي غیرمجاز 
تامین مي ش��ود. وي ادامه داد: معضل كپي غیرمجاز و دانلود 
غیرقانوني باعث شده به رغم استقبال خوب از سريال، اما تیراژ 

ما افزايش نیافته است. 
اس��د زاده ادامه داد: وضعیت دانلود غیرمج��از و عرضه كپي 
غیرمجاز حتي در شهرستان ها بسیار بد تر است و آمار فروش 

نسخه اصلي در برخي شهرستان ها خیلي پايین است. 
وي تأكید كرد: بايد دولت و وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي 
و همه بخش ها به صورت جدي وارد عمل ش��وند و در اولین 
مرحله س��ايت هايي كه لین��ك دانلود غیرمجاز س��ريال ها و 
فیلم ها را قرار مي دهند كاملاً فیلتر و مسدود شود و با مسئولان 
سايت ها نیز برخورد شود. وي با انتقاد از پخش نشدن تبلیغات 
محصولات شبكه نمايش خانگي از صداوسیما گفت: چرا بايد 
در حالي كه شبكه هاي ماهواره اي به صورت رايگان تبلیغات 
را پخش مي كنند، صداوس��یما همچنان از پخش كردن تیزر 

سريال هاي وطني خودداري كند. 
اسد زاده درباره قسمت يازدهم سريال ش��هرزاد كه دوشنبه 
هفتم دي ماه منتشر مي شود، گفت: در قسمت يازدهم سريال 
شهرزاد يك نماهنگ جديد با صداي محسن چاووشي براساس 

ترانه اي جديد از وي به نام شهرزاد عرضه مي شود. 
سريال شهرزاد به كارگرداني حس��ن فتحي و با حضور شهاب 
حسیني، ترانه علیدوس��تي، مصطفي زماني، علي نصیريان و 

مهدي سلطاني ساخته شده است.

چرااستقبالمردمازسريال»شهرزاد«
سوديبرايسازندگانآنندارد؟

    دریچه
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نهميندورهجش�نوارهمليبهارويژهتبيينابعادنظريو
كاربرديشعارسال،درسطحدانشگاههاومراكزآموزش

عاليسراسركشوربرگزارميشود.
جش��نواره ملي بهار به همت مركز فرهنگي دانشجويي امام، 
ولايت فقیه و انقلاب اس��لامي )وابس��ته به جهاد دانشگاهي( 

برگزار مي شود. 
اين جشنواره به منظور اش��اعه و ترويج هرچه بیشتر انديشه 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي و نیز تبیین مبان��ي و دورنماي 
راهبردهاي معظم له در اعلان ش��عار س��ال اقدام به برگزاري 
مس��ابقه كتابخوان��ي مي كند. اين مس��ابقه براس��اس كتاب 
»پیش درآمدي بر همدلي و همزبان��ي )تبیین ابعاد نظري و 
كاركردي شعار سال(«، نوش��ته دكتر غلامرضا خواجه سروي 
و همكاران، طراحي شده است. علاقه مندان به شركت در اين 
مسابقه مي توانند جهت اطلاع از نحوه برگزاري آن به آدرس 
اينترنتي baharfestival. ir مراجعه كنند. ارسال پاسخ ها 
صرفاً از طريق سامانه پیام كوتاه به شماره 10000571122 
امكان پذير خواهد بود. به برگزيدگان مسابقه كتابخواني جوايز 

ارزنده اي تعلق خواهد گرفت.

برگزارينهمينجشنوارهمليبهار

    جشنواره

نما | موسی  رنجبر

  سپيدهآماده
باراكاوباماباامضايلايحهبودجهسالآينده
امريکا،محدوديتهايتازهب�رايورودبهاين
كشورراهمبهعنوانبخش�يازقانونبودجه
تأييدكرد.براس�اسفصل۲۰۳ازمتنبودجه
س�الآيندهامري�کا-كهبعدازتصويبس�نا
وامضاياوبام�ابهقان�ونتبديلش�ده-اگر
ش�هروندان۳۸كش�وردرپنجس�الگذشته
بهكش�ورهايس�وريه،عراق،ايرانوسودان
س�فركردهباش�ند،نميتوانندمانندگذشته
بدونويزاواردامريکاش�وند،بهعلاوهكساني
كهتابعيتدوگان�هاينكش�ورهاراهمدارند،
ازجملهايرانيهاييكهش�هروندكش�ورهاي
مع�افازوي�زامانن�دبريتاني�ا،اس�ترالياي�ا
فرانس�ههس�تند،بايدبااج�رايقان�ونتازه
برايس�فربهامريکادرخواس�توي�زاكنند.
هنرمندان در واكنش به مصوبه اخیر كنگره امريكا 
درباره محدوديت صدور ويزا براي كس��اني كه به 
ايران س��فر مي كنند، در گفت وگو با »جوان« اين 

مصوبه را نقض ادعاهاي امريكا مي دانند. 
  اينمصوبهنشانهگيريعليهفرهنگ،هنر

وتمدنكشورماست
روح الله سهرابي، كارگردان س��ینما در گفت وگو 
با »جوان« مي گويد: اص��ل تصويب چنین قانوني 
اتفاق چندان عجیبي نیس��ت، به اين دلیل كه از 
كوزه همان برون تراود كه در اوست و اگر رفتاري 
غیر از اين اتفاق مي افتاد، جاي تعجب داشت. من 
از اين ماجرا متعجب نش��دم و معتقدم آنها كاري 
كردند كه در تمام اين سال ها انجام مي دادند و در 
اين میان رفتار ما تعجب دارد كه از اين مصوبه اخیر 
تعجب مي كنیم. وي مي افزايد: به نظر من چنین 
تهديدهاي��ي مي تواند حاوي يكس��ري فرصت ها 
باش��د، فرصت هايي كه باعث مي ش��ود ذات اين 
جريان و دولتمرداني كه چنین نیت هاي س��وئي 
نسبت به ايران دارند، برملا شود و از طرفي نشانه اي 
براي كساني باشد كه خودشان را به خواب مي زنند. 
سهرابي تأكید مي كند: من معتقدم چنین مصوبه اي 
نشانه گیري علیه فرهنگ، هنر و تمدن كشور ماست 
و از طرفي براي مديران و دست اندركاران فرصتي 
است كه فضا را بهتر تحلیل كنند راهكاري بیابند 
كه نمونه هاي مشابه اين تحريم هاي تأثیر چنداني 
در روابط جهاني ما نداشته باشد. سهرابي تصريح 
مي كند: اين كش��ورها مي دانند هر توريستي كه 

وارد ايران ش��ود، تحت تأثیر فضاي داخلي ما قرار 
مي گیرد و تمام جوس��ازي هاي غربي در ذهن او 
خنثي مي ش��ود و متوجه دروغ ه��اي پي در پي و 
صحبت ه��اي توخالي آنها مي ش��ود، طبیعتاً آنها 
خیلي آگاهانه و هوش��مندانه چنین مس��یري را 
انتخاب كردند و ما بايد در اين میان هوش��مندانه 
عمل كنیم. وي تصريح مي كن��د: آيا حجت براي 
كساني كه به سمت دو اقامته شدن مي روند تمام 
نشده اس��ت و باز هم به چیزي علني تر از اين نیاز 
دارند كه متوجه س��وءنیت اين جريان همیشگي 
حاكم بر امريكا باشند. امیدوارم اين مصوبه به رغم 
تأثیرات منفي اقتصادي و فرهنگي، لااقل اين فايده 
را داشته باشد كه سیاستمداران و نخبگاني كه به 
اين ويزاها دل خوش كرده اند پي به هويت واقعي 

اين جريان ببرند و منطقي تر رفتار كنند. 
  امريکانميخواهدرويخوشنشانبدهد

مس��عود اطیابي، هم در گفت وگو ب��ا »جوان« در 
خصوص مصوبه اخیر كنگره امريكا مي گويد: وقوع 
اين اتفاق چهره امريكا را نشان مي دهد، اينكه به 
هیچ عنوان قصد ندارند روي خوش به ايران نشان 
بدهند و با اينكه ما توافقاتي با آنها داريم، اما آنها به 
اين توافقات پايبند نیستند. وي مي افزايد: از اين 
به بعد بايد منتظر باشیم كه آنها كارهاي ديگري 
انجام دهند كه ربطي به برجام ندارد و در اين میان 
كافي است ما رفتاري غیرتوافقات انجام بدهیم تا از 
سوي آنها نقض برجام تلقي شود و به اين بهانه هر 

تحريمي را علیه ما ايجاد كنند. 
  شورجه:امريکابهدنبالبهانهاست

تاتحريمهارالغونکند
جمال ش��ورجه، ديگر كارگردان س��ینما هم در 
اين خص��وص به »ج��وان« مي گوي��د: اعتماد به 
امريكا نش��ان از س��ادگي ما دارد و اساس��اً امريكا 
قابل اعتماد نیس��ت و همان طور ك��ه ديديم پس 

از تصويب برجام مدام به دنب��ال بهانه جويي هاي 
مختلف اس��ت تا به عبارتي رف��ع تحريم ها علیه 
ايران را اعمال نكند؛ تحريم ها يي كه ناجوانمردانه 
و غیرمنطقي و غیرمنصفانه اتفاق افتاده بود. وي 
ادامه مي دهد: تصمیم اخی��ر امريكا هم در جهت 
همان تصمیم هاي غرض ورزانه پیشین بود، چون 
انقلاب اس��لامي ايران به رغم شیطنت هاي بسیار 
روز به روز در كشور هاي مختلف گسترش بیشتري 
پیدا مي كند. وي تأكید مي كند:  اين تصمیم ناقض 
برجام است كه خودشان مكرر اعلام كرده اند و اين 
اقدام غیرعادلانه و غرض ورزانه است كه براي اتباع 

ديگر كشورها و ايراني ها مشكلاتي ايجاد كنند. 
  بهمني:بازيتمامنشدهاست!

حبیب الله بهمني، كارگردان سینما هم در گفت وگو 
با »جوان« مي گويد: امريكا هر كاري كه از دستش 
بربیايد براي محدوديت ملت ما به كار مي گیرد و 
با اتفاقي كه اخیراً و پس از تصوي��ب برجام افتاد، 
امريكا به ما اعلام مي كند بازي هنوز تمام نش��ده 
اس��ت و هر چیزي مي تواند دلیل و مستمس��كي 
براي ايجاد محرومیت علیه ملت ايران باش��د و تا 
زماني كه ما دس��ت از آرمان هايمان بر نداريم آنها 
هم دست از تحريم ها و ايجاد فشار بر مردم ايران بر 

نخواهند داشت.  
  معتمدي:مصوبهاخيركنگره

توهينبهملتبزرگواصيلايراناست
محمد معتمدي هم در اين خصوص اظهار داشته 
است: به عنوان يك هنرمند مستقل ايراني، مصوبه 
اخیر كنگره امريكا را توهین به ملت بزرگ و اصیل 
ايران مي دانم و از جامع��ه بزرگ ايراني، مخصوصاً 
هنرمندان وطن پرست دعوت مي كنم تا به نوعي به 
اين مصوبه توهین آمیز واكنش نشان دهند. قطعاً 
اين قانون ضربه بزرگي به صنعت توريسم كشورمان 
مي باشد. وي تأكید مي كند: اگر صداقت داريد به 
ما بگويید چگونه عربستان سعودي را كه در تمام 
اين سال ها منشأ تولید انديشه تكفیري و ترور بوده 
هم پیمان و دوست خود مي دانید، اما تمام تحريم ها 
و توهین هاي خود را براي ما ايرانیاني خرج مي كنید 
كه همین امروز در حال مبارزه با تروريست هايي 

هستیم كه شما برايمان به سوغات آورده ايد؟
  نوربخش:خلافمذاكراتعملكردند

حمیدرضا نوربخش، رئیس سي  و يكمین جشنواره 
موس��یقي فجر در واكنش به مصوبه اخیر كنگره 
امريكا تأكید كرد در صورتي كه اين مصوبه تأثیري 
بر حض��ور مهمانان خارج��ي جش��نواره بگذارد، 
تمهی��دات و برنامه هاي جايگزي��ن در نظر گرفته 
مي شود. نوربخش درباره مصوبه اخیر كنگره امريكا 
كه مشكلاتي را پیش پاي كساني كه قصد سفر به 
ايران دارند گذاش��ته و اين ام��ر مي تواند بر حضور 
مهمانان خارجي جش��نواره هاي هنري ايران نیز 
تأثیر بگذارد، اظهار مي كند: كنگ��ره امريكا با اين 
اقدام ناشايست خود بار ديگر ثابت كرد كه در قبال 
ايران سیاس��ت هاي دوگان��ه اي دارد و اين خلاف 
آن چیزي است كه طي چند ماهه اخیر و در روند 
مذاكرات ايران با كشورهاي 1+5 دنبال شده است. 
اينطور كه از اظهارات هنرمندان برمي آيد، مصوبه 
جديد تصمیمي ناجوانمردانه است كه علیه مردم 
ايران گرفته شده است و باعث محدودتر شدن مسیر 

مراودات جهانیان با ايران مي شود.

اعتماد به امريكا نش��ان از سادگي 
م��ا دارد و اساس��اً امري��كا قاب��ل 
اعتم��اد نيس��ت و همان ط��ور ك��ه 
ديدي��م پ��س از تصوي��ب برج��ام 
مدام ب��ه دنب��ال بهانه جويي هاي 
مختلف اس��ت تا ب��ه عبارت��ي رفع 
تحريم ها عليه ايران را اعمال نكند

 مصوبه  رواديد ها  توهين امريكا 
به  ملت ايران بود

واكنشهنرمندانبهمصوبهمحدوديتصدوررواديد
  گزارش

  مصطفيشاهكرمي
درپيشنويسبخشفرهنگيبرنامهششمتوسعهكشور
كهقراراستبهزوديدرمجلسموردبررسيقرارگيرد،
علاوهب�ركمكاريهاييك�هدرحوزهفرهنگيش�اهد
آنهس�تيم،گنجاندهش�دنبرخيمواردابهامبرانگيز
دربرنام�هراهبرديكش�وردرپنجس�الآين�دهبراي
بسياريازدلسوزانانقلابوعلماغيرقابلقبولاست.
در حالي كه به رغم نظارت دولت بر اتفاقات فرهنگي كشور 
شاهد ايجاد حواشي بس��یار زيادي از تكخواني زنان، انتشار 
كتاب هاي ممنوعه خلاف اخلاق و قان��ون و چندين و چند 
نمونه ديگر كه جملگي نش��ئت گرفته از تس��اهل و تسامح 
مس��ئولان فرهنگي كشور است، هس��تیم واگذاري يكي از 
اصلي ترين و به نوعي استراتژيك ترين حقوق مهم حاكمیتي 
و دولتي، يعني صدور مجوز هرگونه فعالیت فرهنگي به بخش 
خصوصی ممكن است نظارت دولت و حاكمیت به اين بخش 
تمدن ساز و استراتژيك را به حداقل ممكن برساند. همچنین 
در بخش ديگري از اين برنامه پیش بیني شده است دولت طي 
فرايندي بر اقدامات فرهنگي ديگر دستگاه هاي حاكمیتي 

نظارت و به نوعي تسلط داشته باشد.  
دكتر سیدمحمد حس��یني درباره مباحث فرهنگي حاضر در 
برنامه ششم توسعه به خبرنگار »جوان« مي گويد: البته هنوز 
اين برنامه در هیئت دولت نهايي نشده، اما از آنجايي كه سازمان 
مديريت آن را تهیه و ارائه كرده، طبق روال معمول بعد از درصد 
ناچیزي تغییر، براي مجلس ارسال مي شود. از آنجايي كه غالب 
نمايندگان مجدداً كانديداي مجلس و به نوعي درگیر انتخابات 
مسائل و مربوط به آن هستند، همچنین با توجه به ارائه لايحه 
بودجه سال 95 از سوي دولت به مجلس، دولت انتظار دارد كه 
در اين فرصت كوتاه نماين��دگان هم لايحه بودجه را كه امري 
وقت گیر است، بررسي و تصويب كنند و هم برنامه ششم توسعه 
را تصويب كرده و به سرانجام برس��انند. به دلیل حجم زياد و 
وقت گیر بررس��ي و تصويب اين دو موضوع و از طرفي اهمیت 
آنها، اگر خدايي ناكرده آن دق��ت لازم صورت نگیرد قطعاً اين 
اش��كالات اساس��ي كه در برنامه ششم توس��عه وجود دارند، 
ناديده گرفته خواهند ش��د. بنابراين از آنجايي كه اين برنامه 
سرنوشت پنج سال آينده كشور را رقم خواهد زد و اگر تغییرات 
س��اختاري در آن به وجود نیايد دولت هاي بعدي هم ناچارند 
كار را بر روال همین برنامه انجام بدهند؛ به همین علت بايد به 
نمايندگان محترم يادآور شد كه با صرف دقت مضاعف و به دور 

از شتابزدگي اين برنامه را رسیدگي كنند. 
عضو هیئت علمي دانشگاه تهران در ادامه با برشمردن نكاتي 

كه لازم است نمايندگان محترم توجه و تمركز بیشتري روي 
آنها داشته باشند، مي افزايد: ما در كش��ور نهادهاي فرهنگي 
متعددي داريم اما اينكه چنین مس��ئله اي را دس��تمايه قرار 
بدهیم كه دستگاه هاي دولتي و نهادهاي حاكمیتي كه در حوزه 
فرهنگ فعال هستند بیايند و در ذيل تصمیمات شوراي سه 
نفره متشكل از نمايندگان وزارت علوم، وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي و شوراي انقلاب فرهنگي قرار گرفته و سپس تصمیم 
اين كمیته جهت تأيید نهايي به شوراي عالي اداري كشور ارسال 
گردد. از آنجايي كه حوزه تصمیمات و اختیارات شوراي عالي 
اداري صرفاً در حیطه دولت است)ادغام سازمان ها و وزارتخانه ها 
و...( اگر قرار باشد براي ديگر سازمان ها و نهادهاي غیردولتي 
يا اصطلاحاً حاكمیتي كه خارج از نظارت دولت و عمدتاً تحت 
نظارت رهبري اداره مي ش��وند آوردن چنین بندهايي نه تنها 
تازگي دارد بلكه موضوعات قابل تأملي است كه نیاز به دقت نظر 
بیش از پیش نمايندگان محترم مجلس دارد. حسیني اظهار 
مي دارد: با توجه به تنوع ديدگاه هاي سیاسي كه به لطف انقلاب 
اسلامي و آزادي هاي مدني و قانوني در دولت هاي مختلف وجود 
داشته و دارد نبايد اينطور بشود كه قوه مجريه همه نهادهاي 
نظام را تحت س��یطره خود بگیرد، چراكه ب��ا روي كار آمدن 
دولت ها و داشتن تنوع ديدگاه سیاسي، قطعاً مشكلات زيادي 
در حوزه انجام فعالیت هاي فرهنگي كشور به وجود خواهد آمد. 
در حال حاضر سازمان هايي از جمله سازمان تبلیغات اسلامي، 
حوزه هنري، س��ازمان فرهنگي هنري شهرداري و همچنین 
بسیج، سپاه و ديگر نهادها هر كدام مشغول انجام فعالیت هاي 
فرهنگي هستند. درست است كه همه اين نهادها در شوراي 
فرهنگ عمومي حضور دارند، ام��ا فعالیت هاي فرهنگي هیچ 
كدام از آنها تحت اشراف قوه مجريه نبوده و تصمیم سازي، بسط 
و توسعه و گسترش در حوزه هاي مختلف توسط دولت صورت 
نمي گیرد. ام��ا در صورت تصويب بند مذك��ور، دولت در مقام 

تصمیم گیر اصلي تمام اين موارد احراز مي شود. 
وي در پايان خاطرنشان مي كند: ترديدي در كم شدن حوزه 
تصدي گري دولت در همه حوزه ه��ا از جمله حوزه فرهنگ 
وجود ندارد، اما وظايفي تحت عنوان وظايف حاكمیتي است 
كه اگر دولت آنها را به بخش خصوصي و غیردولتي واگذاري 
يا واسپاري كند، نه تنها ديگر دولت پاسخگو و مسئول نیست 
بلكه حتي ممكن است انحرافاتي هم صورت بگیرد. در ايامي 
كه دولت مسئولیت اعطا و پاس��خگويي چنین موضوعاتي 
را دارد كار به تذكر و ورود مراجع تقلید كش��یده شده است 
چه برسد به اينكه دولت همین قدر هم مسئولیت و وظیفه 

پاسخگويي نداشته باشد.

بررسيريلگذاريفرهنگيدولتدرگفتوگوي»جوان«باوزيرسابقارشاد

دولتبهدنبالسيطرهبرفعاليتفرهنگينهادهايحاكميتياست

پيامبرصلیاللهعليهوآلهفرمودند:

اللهَمَعَکَ افَضَلُالإيِمانِانَتعَلَ�مَانََّ

حَيثُماكُنتَ

برترين ايمان آن است كه معتقد باشی هر 
كجا هستی خداوند با توست.

)نهجالفصاحه،ص۲۲9(

دبيربينالمللدرگيرفيلمبرداري
اثريبرايبخشملي!

درآس�تانهبرگ�زاريس�يوچهارمينجش�نوارهفيل�مفجرهنوزمش�خص
نيس�تك�هبخ�شبينالمل�لفجرب�ان�امفج�ربرگ�زارخواهدش�دي�انه.
در كنار آن عدم حضور رئیس جمهور در شوراي عالي س��ینما و البته استعفاي احمدرضا 
درويش از اين ش��ورا نیز بر حجم حرف و حديث ها درباره از دس��ت رفتن كاركرد ش��ورا 
افزوده است. حجت الله ايوبي، رئیس سازمان س��ینمايي در تازه ترين گفت وگوي خود كه 
با »فیلم نت« انجام شده در پاسخ به س��ؤالي در خصوص آينده شوراي عالي سینما گفت: 
تنها يك نفر از شوراي عالي سینما اس��تعفا داده و قرار است كه اين ش��ورا به كار خودش 
ادامه بدهد. وي ادامه داد: استعفاي آقاي درويش هم به ش��ش ماه قبل برمي گردد، آقاي 
درويش يكي از شخصیت هاي درخشان س��ینماي ايران هستند و جاي ايشان در شوراي 
عالي س��ینما حتما خالي خواهد بود، چراكه نمي توان جايگزيني براي اين ش��خصیت ها 
پیدا كرد. وي با اشاره به سرنوشت بخش بین الملل جشنواره فجر گفت: بخش بین الملل 
جشنواره فجر در جاي خودش باقي است و در زمان خودش 
برگزار مي شود. دبیر بخش بین الملل هم مشغول كارها و 
فعالیت هاي خودش است و بین الملل فجر در ارديبهشت 
برگزار مي شود. صحبت هاي رئیس سازمان سینمايي در 
شرايطي بیان شده است كه رضا میركريمي، دبیر بخش 
بین الملل فجر اين روزها همچنان درگیر 
پروسه فیلمبرداري فیلم تازه خود »دختر« 
است و با احتس��اب حضور اين فیلم در 
جشنواره حداقل تا اواخر بهمن ماه اين 
دبیر نخواهد توانست به امور جشنواره 

تحت امر خود برسد.

   خبر
سينا  علي  محمدي

  یادداشت


